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MOLLET pàg 7

Queixes pel servei 
de bus: “En 23 anys 
no s’hi ha fet cap canvi”

GRANOLLERS pàg 6

La Diada dels Xics deixa
castells de gamma alta

SOLIDARITAT pàg 12

La comarca es prepara
de nou per al Gran Recapte

CanovellesielGovernencaren
elproblemadeltopmanta

El conseller d’Interior es reuneix amb l’Ajuntament del municipi on es concentren més manters del Vallès pàg 3

GRANOLLERS pàg 6
L’avinguda Sant
Esteve, la gran
inversió del 2024

DEL VALLÈS AL MÓN pàg 12
Jordi Pujades i Dolors Calmet,
de la Cleda, reben tres premis
de prestigi pels seus formatges
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Per una bona causa
Nova caminada solidària per a la Protectora d’Animals de Parets pàg 8
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Fa poc més d’un any que en Sekou
va, cada diumenge, al mercat de
Canovelles. Hi va en tren des de la
Llagosta, juntament amb altres
companys del Senegal, el seu país
d’origen. Un cop allà, es troben
amb més manters, s’instal·len als
carrers que donen accés al recin-
te del mercat i es disposen a ven-
dre tot tipus de productes, princi-
palment falsificacions de bosses de
mà de marca, d’ulleres de sol, de
sabates esportives i de roba. 

El top manta és un fenomen
que afecta la majoria dels mercats
de la comarca, però especialment
el d’aquesta localitat, en ser un dels
més grans de Catalunya. “És un
punt de concentració de manters
perquè ha anat corrent la veu que
és un lloc on es ven molt i molt bé”,
explica en Sekou, que prefereix
que no es publiqui el seu cognom.
Per aquest motiu, darrerament
l’activitat del top manta ha aug-
mentat tant al municipi que fins i
tot amenaça la continuïtat del
mercat setmanal. “És impossible
abordar aquesta problemàtica
únicament amb recursos munici-
pals”, assenyala l’alcalde, Emilio
Cordero, que argumenta que
“l’augment de venedors ambulants
no autoritzats genera un proble-
ma de seguretat i d’ordre públic”. 

Davant d’aquesta situació, des
del consistori es plantegen adoptar
decisions tan dràstiques com la de
suspendre el mercat, almenys du-
rant unes setmanes, en el cas que
el Departament d’Interior no els
ofereixi el suport dels Mossos per
solucionar la problemàtica.

ELS MANTERS
En el centre d’aquesta qüestió hi
ha els manters que, com en Se-
kou, no tenen papers. “Molta

gent ens diu que treballem le-
galment com fa tothom i que, si
volem vendre al mercat, paguem
les mateixes taxes que paguen els
paradistes”, explica el senegalès.
“El que la majoria de gent no sap,
però, és que per aconseguir els
papers i, per tant, per treballar le-
galment, primer hem de signar
un contracte laboral d’un any que
ningú ens vol fer perquè estem en
situació irregular”, afegeix. 

Per tot plegat, des del Sindicat
de Manters critiquen el funciona-
ment de la llei d’estrangeria. “Ens
condemna a haver de buscar-nos
la vida durant anys, a l’espera
d’un permís de treball”, denuncien. 

ELS PARADISTES
Per la seva banda, els paradistes es
defineixen com “els més afectats
per aquest problema”. Ho asse-
gura  Alejandro Oruña, president
de l’Associació de Marxants de Ca-
talunya. “És injust que nosaltres
estiguem pagant als ajuntaments
per poder vendre i que ells no ho
facin”, critica. “A més, hem d’a-
guantar que ens robin clientela,

quan ja estem prou tocats per la in-
flació que estem vivint”, afegeix.

Amb tot, Oruña assegura que
entén la situació dels manters. “Sé
que s’han de guanyar la vida, però
no carregant-se la feina dels que
treballem legalment”, considera.

En aquest sentit, demana “mesu-
res contundents” tant a l’Ajunta-
ment de Canovelles com als de la
resta de la comarca, però que no
suposin suspendre els mercats. “Si
apliquessin aquesta mesura, els fa-

rien mal a ells, però també a nos-
altres i, a més, no s’acabaria amb
el problema”, apunta.

L’AJUNTAMENT
La proposta de l’Ajuntament per
posar fi al top manta és fer dispo-
sitius especials amb la Policia Lo-
cal, els Mossos d’Esquadra, la Po-
licia Nacional i la Guàrdia Civil.
“Les patrulles conjuntes són dis-
suasives i funcionen molt bé, però
és imprescindible que es facin de
manera continuada per generar
un canvi de costum en els manters
que venen cada cap de setmana”,
diu el cap de la Policia Local, Car-
les Grinyó. També recorda que, tot
i que aquest tipus de patrulles es
van fer fa uns mesos, van ser
“puntuals i aïllades”.

Per estudiar mantenir els dis-
positius conjunts en el temps, el
consistori es reunia divendres amb
el conseller d’Interior, Joan Igna-
si Elena. Segons detallen des de l’A-
juntament, “va manifestar la seva
voluntat de destinar-hi efectius,
però no va concretar les mesures a
adoptar ni les dates d’intervenció”.

CANVIAR LA LLEI
En relació amb la proposta del
consistori, en Sekou considera
que “no tallarà l’arrel del pro-
blema, ni a Canovelles ni a la co-
marca”. “L’única solució defini-
tiva és la que proposa el Sindicat
de Manters”, que diu que cal
canviar la llei d’estrangeria per
“fomentar l’emancipació dels es-
trangers com a autònoms”, afe-
geix. “Això ens donaria accés als
papers i a una feina legal”, re-
marca el senegalès.

Fins que això no passi, però,
en Sekou assegura que, tot i en-
tendre el posicionament dels pa-
radistes i de les administracions,
seguirà venent al carrer. “Som
conscients que estem en el punt
de mira de molts, però el top
manta és la nostra única opció
digna de guanyar diners”, defen-
sa. Per aquest motiu, avança que,
si els fan fora de Canovelles, es
traslladaran als mercats d’altres
municipis de la comarca que tam-
bé tenen manters, tot i que en me-
nor mesura, com Granollers, Mo-
llet o Montornès. 

L’etern conflicte de lamanta
» El mercat de Canovelles, un dels més grans del país, és el punt de concentració dels manters del Vallès
» L’Ajuntament, els paradistes i els mateixos manters analitzen la situació davant l’augment del top manta

“El top manta és la nostra única opció digna de guanyar diners", defensen els manters. Foto: Àlex Recolons/ACN

ACCIONS CONTRA 
EL TOP MANTA

4En els darrers mesos,
l’Ajuntament de Canove-
lles ha impulsat una cam-
panya de conscienciació
sobre els efectes negatius
de comprar al top manta i
ha modificat l’ordenança
municipal per poder mul-
tar els venedors i els com-
pradors amb sancions de
fins a 500 euros.

Olga García
CANOVELLES
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La lupa

La democràcia és votar, però no és només vo-
tar. Fem democràcia quan escollim si com-
prar les fruites i les verdures en una botiga
que treballa amb proveïdors de proximitat o

en una altra que ho fa amb distribuïdors globals. Fem
democràcia quan escollim comprar la roba confec-
cionada en empreses que fan servir matèries soste-
nibles i respecten els drets dels treballadors o, per con-
tra, decidim comprar roba sense estar informats. Fem
democràcia quan apostem per certs valors que pos-
sibiliten la convivència, com ara el respecte a les mi-
nories, la igualtat davant la llei i la justícia.

La democràcia és votar, però no és només votar.
Informar-se de manera responsable també és un acte
polític. Alguns amics i coneguts, també alguns estu-
diants, m’expliquen aquests dies que no són capaços
de seguir el conflicte entre Hamas i Israel perquè se
senten desbordats per l’horror. Els infants, els hos-
pitals, les bombes, els plors, els segrestats, les ferides,
les violacions, els morts. Les imatges arriben sense cap
mena de filtre a través de TikTok o d’Instagram.

Alguns amics i coneguts, també alguns col·legu-

es periodistes, trien bàndol amb lleugeresa. Es posi-
cionen a partir de les seves creences, en el millor dels
casos, o en funció de l’estima que senten per un de-
terminat analista, en el pitjor. S’empassen qualsevol
cosa a canvi de tenir una opinió. Que estigui ben ar-
gumentada ja és una altra cosa. Fa temps que el pen-

sament reposat i ben fonamentat no és tendència. L’in-
tel·lectual ha mort, celebren els babaus.

Ni els uns ni els altres, per excés o per defecte, con-
tribueixen a aquest joc democràtic que ens hem do-
nat, en què votar cada quatre anys està molt bé, però
actuar responsablement en les petites decisions dià-
ries és igual o més important. Cal informar-se del que
passa a Gaza, igual que del que passa a altres llocs del

món, però cal fer-ho de manera responsable. Seguir
una dieta informativa equilibrada és una responsa-
bilitat individual i col·lectiva, igual que fem amb les
fruites i les verdures que mengem.

Cal informar-se, per descomptat, però no cal in-
toxicar-se per excés d’informació. Prendre conscièn-
cia de la importància de conèixer què passa al món i
dedicar entre una i dues hores al dia a seguir l’actualitat
hauria de ser suficient, en lloc de deixar-se endur per
la banalització de l’horror i de l’odi. Cal ser proacti-
us en la cerca i el consum d’informació, i no estar al
servei de l’algoritme i de l’scroll infinit.

Aquests dies, les xarxes en van plenes, tant d’hor-
ror com d’odi, i amb totes les barreres emocionals abai-
xades, caiem de quatre potes en missatges que, en re-
alitat, són propaganda. Internet pot ser un bon lloc per
informar-se, però també un pou de desinformació. És
important, en aquesta transició cap a la cerca d’infor-
mació conscient, recuperar les fonts fiables, com ara els
mitjans de comunicació que treballen 24/7 per infor-
mar de manera rigorosa, honesta i veraç. És una res-
ponsabilitat individual i col·lectiva. Ens hi juguem molt.

Fa temps que el pensament
reposat i ben fonamentat 

no és tendència

NLes millors
perles

La diputada de Sumar Aina Vidal va escollir una samarretaamb el lema “No pasarán” per comparèixer davant la
premsa, però es posa una americana a sobre. Resultat: només
es llegeix, en majúscules, “pasarán”. Esperem que s’equivoqui.

Una senyora, amb una enorme bandera d’Espanya a
l’esquena, arriba a la plaça Sant Jaume de Barcelona per

protestar contra l’amnistia. En veure que hi ha una
manifestació animalista, esclata a crits. La imatge és icònica.

Una companyia polonesa va crear un videojoc
protagonitzat per un taxi de Barcelona. Un usuari va

demanar via xarxes socials que en fessin versió en català, i la
petició es va fer viral. La companyia ja ha dit que ho estudiarà.

Dylan Stone-Miller és el pare biològic de gairebé cent
infants. 97, concretament. Aquest home va explicar el

seu cas al programa Col·lapsede TV3 i va reconèixer que la
cosa “ha anat més enllà” del que ell mateix s’esperava. 

LA FOTOSagrada Família
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per Susana Pérez Soler

La responsabilitat d’estar informat



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

5 | 

líniavallès.cat17 de novembre del 2023

Demanen 10 anys de presó per a un acusat
d’intent d’assassinat a la Llagosta1

2
La companyia Quatre x Quatre de 
Granollers celebra 40 anys als escenaris

L’Ajuntament de Montmeló diu 
que els pisos no tocaran el Bosc de l’Aplec

En marxa un nou sistema per controlar 
l’aparcament a Santa Perpètua

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Tres dels millors formatges del món 
es fan al Vallès Oriental

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@pauserrasolsas: Si no ets capaç de mo-
tivar i fer jugar a alguna cosa la millor
plantilla de la lliga, has de plegar. No hi ha
cap idea.

@agenciaacn: Més de 1.600 policies per
blindar el Congrés dels Diputats per la in-
vestidura de Sánchez. 600 agents més que
per investir Rajoy.

#PleD’Investidura

@elpolyklin: Escolta, em direu boig, però
ves que no tinguin un problema amb
l'amnistia, sinó amb tot allò relacionat
amb Catalunya.

#ProtestesPerL’Amnistia #ElBarçaNoArrenca

Safata d’entrada

Som el nostre pitjor en-
emic, pura contradicció;
no obstant això, no ens

hem de culpar per ser humans,
encara que tampoc no és bo pas-
sar-nos la vida adorant símbols
i creure que són la realitat. Estem
lligats, esclaus a sensacions, ob-
jectes, accions que ens agradaria
deixar o tenir, però no sempre
podem. La mateixa idea de feli-
citat és un instrument dubtós
que perpetua l’engany amb l’a-
juda de noves incorporacions:
com aquest humanisme empre-
sarial ple de fórmules d’auto-
promoció i samarretes de disse-
ny que s’apunta a l’excel·lència
sense que els seus mètodes esti-
guin gaire clars. L’esquizofrènia
posthumana, comenta Brai-
dotti: la mort de gana per po-
bresa davant d’epidèmies d’a-
norèxia-bulímia-obesitat, les
clíniques dietètiques i estèti-
ques per a mascotes, les noves
guerres infinites, la comoditat
de la ignorància...

El vell Bauman reflexionava
sobre els continus canvis que
ens afecten (qui diu que no
canviem?) i ens fan qüestionar
les pròpies expectatives, algu-
nes atractives, moltes inabas-
tables. Els problemes quoti-
dians forcen les decisions obli-
gant-nos a reajustar opcions
que es mouen entre l’autono-
mia o la dependència: no és el
mateix ser un jove que un ancià,
tenir família a càrrec, arribar a
final de mes, o poder-se mudar
sense patir localitzacions. No
totes les persones poden gaudir
d’un accés als recursos, no tots
som iguals al benestar o a la jus-

Esperança
per Francesc Reina

tícia. N’hi ha que tenen molt
pocs horitzons mentre que a
d’altres els són molt amplis;
privilegis que donen més grau
de llibertat. 

Cal reconèixer i respectar
els altres, les nostres creences
generalment són murs que,
malgrat que ens defineixen i
ens donen identitat, ens arri-
ben mitjançant sentències im-
posades per principis morals;
quan aquests mostren les se-
ves bretxes s’acostumen a re-
omplir amb prejudicis. S’uti-
litzen moltes tàctiques per
impedir que se sàpiga què
passa. Més enllà de les pa-
raules, és oportú cultivar més
el relat col·lectiu, agafar-se
les mans perquè l’entesa cons-
tructiva sigui un idioma comú
(malgrat que sabem que els
idiomes que no es practiquen
s’obliden). La veritat és més
que una aventura compartida,
és la il·lusió que ajuda a veu-
re millor per continuar creient
en un món més correcte on re-
cuperar espais públics per cul-
tivar l’intercanvi d’experièn-
cies, que proposa bastir ponts
entre el carrer i l’acadèmia, do-
nant l’oportunitat d’explicar
les pròpies narracions, aquests
fars que il·luminen qualsevol
reivindicació i denúncia da-
vant de qui posa pegats a l’e-
nuig quan es perd el respecte
i l’elegància.

Si ens conformen les cir-
cumstàncies, caldrà fer-ho
humanament, suggeria Sara-
mago. Esperança, a l’argot
marí, és el nom que se li dona
al puntal que manté l’embar-
cació fixa al mar davant les
tempestes. Les àncores són
pesos que retenen el navili, se-
nyal de fermesa, solidesa, se-
guretat. Entre agitades aigü-
es, igual que en la incertesa de
les crisis, pèrdues o malalties,
assegura i subjecta, lliga, fixa
per no anar a la deriva, per no
sotsobrar. La fugida és una al-
tra cosa, no sempre és una
manera d’escapar, sinó un
mitjà que, sovint, és l’única
possibilitat per salvar el vai-
xell i la seva tripulació, on s’al-
bira la necessitat d’abandonar
el lloc on ja no es pertany, on
ja no es reconeix o no et re-
coneixen. És la història dels
que van marxar i dels que se
n’aniran, deixant enrere les
costes per descobrir altres
vores (perquè hi havia moti-
us per deixar-les lluny, es-
criuria Whitman), altres plat-
ges desconegudes que brollen
en altres confins, una mane-
ra més de crear vincles. No to-
tes les presons tenen barrots,
algunes són menys evidents,
encara que sovint castren la
imaginació. De vegades la fu-
gida és l’única alternativa per
mantenir els somnis vius.

Els semàfors

La plataforma Mollet Opina 
ha denunciat de nou l’estat 

i el funcionament del bus urbà 
i interurbà i assegura que

l’Ajuntament no ha complert 
el seu compromís d’exigir a
Sagalés, l’empresa que presta 
el servei, que hi faci millores.

pàgina 7Aj. de Mollet

L’Associació Protectora d’Animals
de Parets ha organitzat una nova
caminada solidària per recaptar
fons. Els diners es faran servir per
operar dues gosses i per pagar les
factures derivades de la seva
activitat, gestionada totalment

per voluntaris.
pàgina 8Protectora de Parets

La formatgeria familiar La Cleda,
de Canovelles, ha guanyat tres
premis als World Cheese Awords,
els guardons més importants 
del món del sector. És un
reconeixement a la qualitat 
dels seus productes, elaborats

artesanalment.
pàgina 12La Cleda
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Granollers, centre del debat
mundial sobre les migracions

TROBADA4Granollers es con-
vertia, divendres i dissabte, en el
punt de trobada de senegalesos
d’arreu de Catalunya, que visita-
ven la ciutat per participar en el
Fòrum Mundial sobre Migració i
Desenvolupament. Se celebrava a
l’Hotel Granollers, de la mà la Co-
ordinadora d’Associacions Sene-
galeses de Catalunya, i va servir
per debatre sobre les migracions
a través de diverses taules rodones.
L’alcaldessa, Alba Barnusell, i
l’ambaixadora del Senegal a Es-
panya, Marieme Sy, van donar el
tret de sortida a les jornades.

La primera de les taules se
centrava a analitzar com afecta el
canvi climàtic en la mobilitat
humana i comptava amb la in-
tervenció de diversos experts de
les Nacions Unides. Mentres-
tant, la segona parlava del risc que
corren els migrants en travessar
les fronteres i la tercera i última,
feia un seguiment del compli-
ment del Pacte Global de les Na-
cions Unides a l’Estat. Aquest té
a veure amb diversos aspectes
com els drets humans, el desen-
volupament sostenible i la res-
ponsabilitat social, entre altres.

En marxa els actes del 25N
contra la violència masclista

FEMINISME4A una setmana vis-
ta del 25N, Dia Internacional
contra les Violències Masclistes,
Granollers ja ha començat a ce-
lebrar un conjunt d’actes, pro-
postes i activitats  centrades a  pro-
moure la reflexió i la sensibilit-
zació de la ciutadania envers
aquest tipus de violència. 

Tot i que el programa arren-
cava dijous passat amb un taller
sobre salut mental, fins a aques-
ta setmana no ha arrencat el gru-
ix de les activitats, entre les quals
destaquen un altre taller sobre
rols de gènere que es feia ahir o la

inauguració d’una exposició que
recrea l’assassinat de 12 dones en
mans d’homes.

Mentrestant, a partir de di-
lluns, setmana del 25N, hi haurà
una xerrada sobre les violències
sexuals en l’adolescència, un ta-
ller sobre relacions, una jornada
de treball en xarxa per abordar l’a-
tenció a les violències masclistes
i la 7a marxa de les torxes. El ma-
teix 25 de novembre, es llegirà un
manifest institucional, es faran
tres tallers participatius i una
darrera jornada de reflexió sobre
la violència vers les dones. 

Castells de gamma alta a la
Diada dels Xics de Granollers
CULTURA4Els Xics celebraven la
seva 32a Diada diumenge a la Por-
xada, amb una actuació rodona.
Van fer  cinc castells i pilars, en-
tre els quals destaquen el 4 de 8 i
el 7 de 7, considerats de gamma
alta, ja que requereixen una quan-
titat destacada de participants.
Durant la jornada també els van
acompanyar els Castellers de Mo-
llet i els de Lleida.

“Colla, avui hem omplert la
plaça d’orgull, de ganes de fer

castells i de camises”, deien a les
xarxes en acabar l’actuació, que
posa fi a la temporada. “El camí
continua i pel proper any tenim
molta feina pendent”, afegien. La
jornada va cloure amb un dinar.

Pel que fa a la vigília de la Dia-
da, com és costum, els Xics van fer
una cercavila, un pilar davant del
grafiti de la colla i una actuació que
va comptar amb un fet inèdit. Per
primera vegada, van fer dos cas-
tells simultanis a la ciutat.

L’alcaldessa, Alba Barnusell, inaugurava el Fòrum. Foto: Ajuntament

Foto: Twitter (@XicsGranollers)

Societat | Nou pas per a crear el nou alberg social
L’Ajuntament ha adjudicat les obres de reforma de Can Batlle, l’habitatge

de Palou que comprava fa mesos amb l’objectiu de convertir-lo en un
alberg temporal per a persones sense sostre o en risc d’exclusió social.

POLÍTICA4Granollers ja ha
aprovat el pressupost 2024 i les
inversions que farà l’any que ve
per començar a fer realitat alguns
dels grans projectes que la ciutat
té sobre la taula. En concret, el
pressupost s’enfilarà fins als 107
milions d’euros, 3 més que en-
guany, mentre que les inver-
sions seran de 12 milions, 1,5 mi-
lions menys que enguany.

Així s’aprovava dilluns en un
ple extraordinari, en el qual es
detallava a què es destinaran
tots aquests diners. La inversió
més gran serà per a la reurba-
nització de l’avinguda Sant Es-
teve, que inicialment s’havia de
pagar amb fons europeus i que fi-
nalment costarà 3,5 milions d’eu-
ros al consistori. Mentrestant, la
segona més destacada, de gaire-
bé 2 milions, serà per a constru-
ir un tram de l’anella verda que
es farà a tot el Parc del Congost,
i la tercera, d’un milió d’euros,
per a la  reforma del Mercat de

Sant Carles. La resta d’inver-
sions destacades, inferiors al
milió, es destinaran a continuar
l’obra de les piscines, a constru-
ir una nova passera sobre el
Congost i un nou pas inferior a
l’Estació del Nord.

Tot plegat, es va aprovar amb
els vots a favor del PSC, amb les
abstencions d’ERC, Junts i PP, i
amb els vots en contra de Vox i

Primàries. En general, els partits
de l’oposició destacaven que es
tracta d’un pressupost “conti-
nuista” i “poc transformador”.
Amb tot, el regidor d'Hisenda,
Jordi Terrades, assegurava que
el pressupost permetrà tenir un
“Granollers més verd, més net,
cívic, endreçat, més atent amb les
persones i amb polítiques cultu-
rals que arribin a tothom”.

Ple extraordinari de dilluns. Foto: Ajuntament

La inversió més gran del 2024
seràper a l’avinguda Sant Esteve
» Dilluns s’aprovava el pressupost de l’any que ve, de 107 milions
» Altres inversions destacades són per al Congost i el Sant Carles
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Mollet, punt de trobada
europeu de la inclusió digital

SOCIETAT4Des d’aquest setem-
bre, Mollet està liderant la xarxa
europea DIGI-INCLUSION, que
té com a objectiu promoure la in-
clusió digital. En el marc d’a-
quest projecte, des de dilluns i fins
dimecres la capital baix vallesana
ha acollit la primera trobada de la
xarxa amb representants de totes
les ciutats que en formen part, per
començar a treballar conjunta-
ment en el tema.

La jornada de dilluns va co-
mençar amb la benvinguda de
l’alcaldessa, Mireia Dionisio, i
amb un discurs de Teofil Gherca,
director del programa. Tot segu-

it, els representants de les ciutats
van posar en comú tots els seus
coneixements sobre el tema per,
posteriorment, poder elaborar
Plans d’Acció. Aquests docu-
ments marcaran les directrius a
seguir perquè Mollet i la resta de
poblacions de la xarxa facilitin
l’accés a la tecnologia a la pobla-
ció i el desenvolupament de les
habilitats per dominar-la.

Fins al desembre de 2025, que
serà quan es doni per finalitzat el
projecte, es faran més trobades
com aquesta, que aniran recollint
els reptes locals relacionats amb
la inclusió digital.

L’Ajuntament anuncia 
la plantació de 325 arbres

MEDI AMBIENT4Mollet plan-
tarà 325 arbres des d’aquest
mes de novembre fins al febrer
i retirarà els que estan en mal es-
tat. Es tracta d’una actuació
amb l’objectiu d’adaptar els es-
pais verds de la ciutat a la situa-
ció de sequera, i per això les es-
pècies que es plantaran s’adap-
taran millor a les altes tempe-
ratures i a la falta d’aigua i de reg.
Tot plegat, permetrà al munici-
pi “una gestió més sostenible de
l’aigua”, enmig d’un context en
el qual es preveuen més seque-
res, detalla el consistori.

D’altra banda, en la línia de
fer de Mollet una ciutat més
verda, dissabte es plantaven 650
arbres i arbustos a l’entorn de la
pista d’atletisme i el Camp Mu-
nicipal de Futbol Germans Gon-
zalvo. Segons expliquen des de
l’Ajuntament, en aquest cas la
plantada buscava “millorar el
confort tèrmic, fer barrera dels
contaminants procedents de
l’AP-7 i generar una pantalla
contra la contaminació acústica”.
És el segon any que es fa i l’ob-
jectiu arribar als 1.700 arbres i
arbustos plantats en tres anys.

La ciutat opta a un premi
internacional d’educació

EDUCACIÓ4Mollet està nomi-
nada al Premi Ciutats Educado-
res, que dona l’Associació In-
ternacional de Ciutats Educa-
dores. Es tracta d’un guardó
d’abast mundial, que reconeix la
tasca dels municipis pel que fa a
la millora de la qualitat de vida
de la ciutadania a través del fo-
ment de l’educació.

La capital baix vallesana ha
estat seleccionada juntament
amb 54 ciutats més d’arreu del

món. En el cas de Mollet, s’ha va-
lorat el conjunt d’actuacions fe-
tes pels diversos Consells d’In-
fants que hi ha hagut en els dar-
rers anys, en relació amb la sos-
tenibilitat social, ambiental i
econòmica del municipi.

Els guardons es lliuraran en
el marc del 17è Congrés Inter-
nacional de Ciutats Educadores,
que se celebra al maig al Brasil
i se centrarà en l’educació per la
sostenibilitat.

Grups de treball de la xarxa. Foto: Ajuntament

Foto: Escola Sant Gervasi

Música | Segona edició del festival Sound Park
El dj molletà Víctor Ruiz impulsava, l’any passat, el Sound Park Festival.

Demà celebrarà la seva segona edició, amb artistes de més renom del
panorama de la música electrònica i també amb més presència femenina.

MOBILITAT4Autobusos amb els
vidres i els seients trencats, para-
des i vehicles sense accessibilitat
i retards en el servei que s’allar-
guen fins a una hora, són algunes
de les situacions que han d’a-
frontar diàriament els usuaris
dels busos de Mollet. “L’estat del
servei és crític i insostenible”, de-
nuncia Víctor Molina, membre de
la plataforma Mollet Opina. Se-
gons explica a Línia Vallès, tot això
passa perquè “en els 23 anys que
funciona el servei a la ciutat, no s’hi
ha fet cap canvi”. 

Davant d’aquesta situació, la
plataforma ha exposat el proble-
ma a l’Ajuntament en diverses
ocasions i inclús ha plantejat pos-
sibles solucions “d’un cost econò-
mic molt baix”, detalla Molina.
Amb tot, el membre de Mollet
Opina lamenta que el consistori
“es va comprometre a fer diverses
millores abans que acabés l’any,
que no s’han fet”. “L’únic que
s’ha fet per intentar complir amb

els horaris és apretar els conduc-
tors perquè vagin més ràpid, però
això no millora la qualitat del
servei”, considera el molletà.

Per la seva banda, l’Ajunta-
ment assegura haver recollit les
propostes de millora i estar tre-
ballant per acabar amb les quei-
xes. Pel que fa a Sagalés, però,
que és l’empresa concessionària
que ofereix aquest servei, no ha
estat possible aconseguir decla-
racions al respecte. 

Mentrestant, a l’espera d’una
solució, els usuaris continuen
queixant-se del funcionament i es-
tat dels busos urbans i interurbans.
“Cada vegada menys gent agafa el
bus perquè la situació és dramà-
tica”, diu Rosa Tejero, usuària
del servei. “Sobretot al barri de
Lourdes on els busos passen un
cop cada hora”, afegeix. Davant de
tot plegat, la veïna demana “un
servei digne”, que no comporti
“problemes dia rere dia”.

Indignació pel servei de bus:
“L’estat és crític i insostenible”
» La plataforma Mollet Opina critica el funcionament i estat del servei
» Asseguren que en els darrers 23 anys no s’ha canviat res per millorar

Un bus sense servei i un altre trencat. Fotos: Mollet Opina
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Parets vol més places per 
a la residència Pedra Serrada
CIUTAT4Parets rebia la visita,
dilluns, del delegat del Govern de
la Generalitat a Barcelona, Joan
Borràs. En una trobada amb l’al-
calde, Francesc Juzgado, i altres
representants del consistori, van
tractar assumptes i projectes “de
gran importància per al municipi”,
detallen des de l’Ajuntament.

El manteniment i l’ampliació
de places a la residència Pedra Ser-
rada va ser el tema protagonista de
la reunió. En aquest sentit, Borràs
va visitar el centre amb l’objectiu
de conèixer de primera mà el seu
funcionament i les necessitats
dels treballadors i usuaris. Després

d’això, el govern local va demanar
al delegat una trobada amb el con-
seller de Drets Socials, Carles
Campuzano, per arribar a un pos-
sible acord sobre les places.

D’altra banda, la reunió tam-
bé va abordar l’estat del projec-
te de l’Institut Escola, que avan-
ça lentament després que l’ad-
judicatària fes fallida, i del Cen-
tre d’Atenció Primària. A més,
davant l’augment de preu dels
subministraments, els repre-
sentants de l’Ajuntament van
proposar a Borràs que els pres-
supostos de la Generalitat con-
templin ajuts per als municipis.

ANIMALS4Fa vuit anys, l’Asso-
ciació Protectora d’Animals de
Parets organitzava una camina-
da solidària amb l’objectiu de
recaptar fons per pagar les des-
peses de l’organització, que fun-
ciona gràcies a la tasca dels vo-
luntaris. Davant l’èxit de la ini-
ciativa, la caminada s’ha anat
repetint cada any i consolidant
fins a aquest diumenge, quan
s’ha celebrat la seva 8a edició. “És
l’any que més participació hem
tingut, hem superat totes les ex-
pectatives i estem molt agraïts”,
celebra el president de la Pro-
tectora, David Nocelo. 

Enguany, els diners recaptats
es faran servir per pagar les ope-
racions de dues gosses, la Lola i
la Luna. “Fa temps que teníem
pendent fer-ho i gràcies a la
col·laboració de tota la gent que
va venir i a la seva solidaritat, po-
drem operar-les”, explica Pere
Díaz, membre de la Protectora. A
la vegada, aquests diners també
serviran per poder “pagar factu-
res” derivades de l’activitat de l’as-
sociació,  detalla Nocelo.

En aquest sentit, Díaz expli-
ca que la protectora ha anat
creixent i que, per tant, té més
animals i més despeses. “Te-
nim les mateixes ajudes econò-
miques des de fa vuit anys, però
ara, en ser més grans, ens en fan
falta més”, comenta. “A més,
sempre hi ha alguna despesa ex-
tra i, si hi ha alguna urgència, el
primer són els animals i després
ja ens encarreguem de cobrir els

costos recollint els diners que fa-
cin falta”, afegeix. Amb tot, Díaz
avança que ja estan treballant
amb el consistori per crear un
nou conveni que contempli les
seves necessitats actuals.

Mentrestant, activitats com
la passejada de diumenge i tam-
bé com el sopar solidari, ajuden
“molt” a la Protectora. “Ens van
molt bé per anar tirant durant tot
l’any”, conclou Díaz.

Moment de la caminada de diumenge. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

Caminada solidària per salvar
gosses: “Podrem operar-les”

Membres de l’Ajuntament amb Borràs (segon per la dreta). Foto: Sílvia Ferran

Política | Contra la pujada d’impostos i taxes
El Grup Municipal d’Ara Parets ERC ha presentat, aquesta setmana,
diverses al·legacions en contra de l’increment d’un 50% de la taxa de
residus i d’un 4% de l’Impost de Béns Immobles de cara a l’any 2024.
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La Diputació ajuda Sant Fost 
a prevenir incendis forestals

SANT FOST4L’Ajuntament de
Sant Fost rebrà 6.300 euros de
la Diputació de Barcelona per in-
vertir en mesures de prevenció
dels incendis forestals. Aquests
diners serviran al consistori per
millorar la xarxa de camins del
municipi i la de punts de capta-
ció d’aigua. 

La voluntat de l’ens provin-
cial és que pobles com Sant Fost
estiguin preparats per fer front a
qualsevol emergència derivada
d’un incendi forestal. Un feno-
men que, malgrat no ser nou,
s’ha intensificat els últims anys

a causa dels efectes de l’escalfa-
ment global, que fa que plogui
menys i que, al seu torn, provo-
qui que els boscos estiguin secs.
Així i tot, l’Ajuntament de Sant
Fost afegirà 700 euros a la par-
tida per portar a terme aquesta
preparació, que en global tindrà
un cost de 7.000 euros. 

Aquests diners de la Diputa-
ció surten d’un fons especial de
la institució, de 3,8 milions d’eu-
ros, que ha dedicat a 275 locali-
tats de la província per actualit-
zar les infraestructures al llarg
del pròxim any. 

MARTORELLES4El centre poli-
valent de La Vinya de Martore-
lles acollirà el dissabte 25 de no-
vembre a les nou de la nit un es-
pectacle amb humoristes famo-
sos per recaptar fons contra ma-
lalties com la leucèmia. 
L’acte l’organitza l’Associació
Maria Sancho de Martorelles,
que periòdicament celebra acti-
vitats per a recollir diners per a
la investigació de les malalties de
la sang i fomenta la conscien-
ciació de la importància de do-
nar medul·la òssia. A més, a la
nit d’humor també col·labora
l’Ajuntament de Martorelles,
mentre que els diners recaptats
aniran a parar a la Fundació Jo-
sep Carreras. 

ELS ARTISTES CONVIDATS
Entre els monologuistes convi-
dats hi ha Toni Moog, Wiz Pro-
blema, Kaótica Jess i Manolito
‘El Gafas’. Tot plegat estarà pre-
sentat per Hamchel. Les entra-
des ja estan a la venda a un preu
de 15 euros, i ja es poden ad-
quirir o reservar al telèfon

667667456, a l’adreça de mail
entradas@assmariasancho.org
o a establiments comercials de
Martorelles com ara Sabates
Subirà, Loteries Maite, Modes
Àngels i a la perruqueria Zaida,
així com a El Safareig. 

Els participants podran gau-
dir de l’actuació de l’últim nú-
mero de Toni Moog, Motopapi

#peloempechao, un espectacle
“surrealista” i “molt gamberro”,
tal com el descriu l’artista, que
tracta el tema del sexe.

Una bona oportunitat per
passar una nit divertida i, de re-
truc, col·laborar en la lluita con-
tra una malaltia que cada any és
diagnosticada a prop de 5.000
persones a Espanya. 

Toni Moog portarà el seu 'Motopapi' a Martorelles. Foto: Arxiu

Nit d’humor a Martorelles 
per combatre la leucèmia

El perill d’incendi creix per la crisi climàtica. Foto: Protecció Civil de Sant Fost

Santa Maria de Martorelles | Escola sostenible
L’Ajuntament de Sant Maria de Martorelles ha anunciat la instal·lació de

plaques solars a l’escola de les Mimoses, cosa que permet que tant el centre
com l’edifici consistorial produeixin la seva pròpia energia elèctrica. 
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L’Institut de Montmeló vol
ser un lloc més confortable

EDUCACIÓ4L’Institut de Mont-
meló ha estat un dels 28 centres
escollits pel Departament d’Edu-
cació per millorar l'eficiència en-
ergètica i el confort tèrmic. 

Dels més de 12 milions d’eu-
ros que destinarà la Generalitat a
centres educatius del Vallès Orien-
tal i el Maresme, 568.000 euros
aniran a parar a Montmeló. D’a-
questa manera i segons ha expli-
cat l’Ajuntament, es faran “un
seguit d’actuacions amb l’objectiu
de fer els edificis escolars més sos-
tenibles, més confortables i més
saludables per al professorat i l’a-

lumnat”. Per fer-ho, en una pri-
mera fase, s’analitzaran, per ex-
emple, aspectes com la vegetació
existent, els espais d’ombres o
l’exposició als vents. Així mateix,
en una segona fase, se substituiran
elements de la façana per millorar
l’aïllament, tant del fred com de la
calor, i s’enretiraran les calefac-
cions actuals per posar-ne d’altres
més eficients energèticament i
amb menor impacte ambiental. 

Es tracta d’una partida eco-
nòmica que la Generalitat ha ob-
tingut dels Fons europeus de re-
cuperació econòmica. 

MONTORNÈS4Les Festes de
Tardor d’enguany a Montornès
arriben carregades de propostes.
No es tracta d’una exageració, la
matemàtica més simple ho de-
mostra. La celebració, que va co-
mençar diumenge passat, s’a-
llargarà fins al 6 de desembre, és
a dir, 25 dies. En total, hi ha més
de 30 propostes programades
per les festes. Quantes activitats
toquen per dia? Més d’un esde-
veniment diari. Tot plegat farà
que els montornesencs, siguin
de l’edat que siguin, s’ho passin
d’allò més bé. 

D’aquesta manera, el Centre
d’Estudis de Montornès del Va-
llès estrenarà la 1a Trobada de
Cultura Popular i Tradicional, el
25 de novembre al matí. Aquell
mateix dia també es farà la pu-
jada familiar al Castell de Sant
Miquel de l’Esplai Panda.

Sense temps per descansar,
l’endemà, la Unió de Botiguers
farà la seva tradicional Paella
Popular la plaça de Pau Picasso. 

D’altra banda, el Teatre Mar-
garida Xirgu acollirà tres espec-

tacles teatrals i musicals en di-
recte durant les Festes de Sant
Sadurní. Aquest dissabte la com-
panyia Teatre al detall portarà
l’obra familiar La motxilla de l’A-
da, amb la música en viu de La
Tresca i la Verdesca. També per
a les famílies hi haurà el nou con-
cert de 2princesesbarbudes, Som
i serem. A més, les guanyadores

del Latin Grammy, Las Migas,
faran ballar el públic amb els
seus ritmes flamencs el 2 de
desembre en el que sens dubte
serà un dels grans moments de
la celebració d’enguany.

Finalment, les festes també
inclouen quatre exposicions
culturals a Can Saurina i al Ca-
sal de Cultura.

El grup de Las Migas serà un dels plats forts de la festa. Foto: Aj. Montornès

En marxa unes Festes de Tardor
amb un programa ple d’actes 

Les obres també es faran a la façana. Foto: Aj. Montmeló

Montornès | Tres noves propostes al +30 Kosmos 
Dissabte passat van ratificar-se les cinc propostes del +30 Kosmos.  D’aquestes,

tres són noves. La primera donarà a conèixer el lipedema, la segona serà un
esdeveniment esportiu amb gossos i la tercera, unes jornades masoveres.
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Sierra demana recuperar les
urgències nocturnes al CAP

LA LLAGOSTA4L’alcalde de la
Llagosta, Óscar Sierra, va aprofi-
tar la visita del delegat del Govern
a Barcelona, Joan Borràs, al mu-
nicipi per reclamar-li la recupe-
ració del servei nocturn d’urgèn-
cies al centre d’atenció primària
(CAP) llagostenc. De la mateixa
manera, el batlle també va re-
ivindicar l’inici de les obres d’un
nou CAP. Segons l’Ajuntament de
la Llagosta, Borràs “va prendre
nota de les demandes” municipals. 

Però els temes relacionats
amb la salut no van ser els únics
que es van tractar durant la tro-

bada entre Sierra i Borràs. En
matèria d’educació, l’alcalde va
recordar que la Generalitat té
pressupostada la inversió per
renovar l’Escola Sagrada Famí-
lia i que “cal accelerar la seva ex-
ecució”. També va assenyalar la
necessitat de reformar el Centre
de Formació d’Adults i de retirar-
ne la teulada de fibrociment.

D’altra banda, es va posar da-
munt la taula la possibilitat de
crear una “anella verda” que en-
volti la Llagosta, un projecte que
també requeriria la implicació de
les poblacions veïnes.

SANTA PERPÈTUA4L’Ajunta-
ment de Santa Perpètua ha tan-
cat aquest mes de novembre
l’onzena edició del programa Do-
nes competents i ja busca parti-
cipants per a la dotzena entrega.
Es tracta d’un projecte per acom-
panyar, assessorar i orientar do-
nes a l’atur en la seva inserció la-
boral. Enguany hi han participat
un total de 47 dones, segons la
Regidoria de Desenvolupament
Local, Empresa i Ocupació, que
impulsa el projecte. 

El programa ha fet possibles
disset “insercions laborals”, és
a dir, el 36% de les partici-
pants han trobat feina. A més,
des del consistori destaquen
que també s’han tramitat tres
convenis de pràctiques amb
empreses locals: Mundijet Tu-
risme, Chemplate Materials,
S.L. i Mogoda Serveis.

DONES DE CAN FOLGUERA
El programa Dones competents
s’adreça concretament a “dones
desocupades vinculades al barri
de Can Folguera, especialment les

que hi resideixen i també, atenent
la seva situació socioeconòmica
i altres factors de risc d’exclusió,
aquelles que són usuàries dels di-
ferents serveis municipals ubicats
al barri”. Així ho explica l’Ajun-
tament a la seva pàgina web.

Entre aquestes veïnes, doncs,
se seleccionen les participants del
programa, que ofereix informa-

ció i orientació laboral i suport en
la cerca activa de feina, entre al-
tres coses. D’acord amb la regi-
dora de Desenvolupament Local,
Empresa i Ocupació, Laura Oli-
ver, les dones que prenen part del
projecte “valoren molt bé aquest
dispositiu, del qual surten amb
molts més ànims per encarar la
recerca de feina”.

Les participants en el programa ‘Dones competents’. Foto: Aj. Santa Perpètua

Impuls laboral per a cinquanta
“dones competents”

El delegat del Govern Joan Borràs i l’alcalde Òscar Sierra. Foto: Aj. la Llagosta

Santa Perpètua |Un cicle per a gent gran
Aquesta setmana s’ha posat en marxa a Santa Perpètua el

cicle de passejades per a la gent gran que organitza la
Diputació de Barcelona amb el suport dels ajuntaments.
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LES FRANQUESES4El delegat
del Govern de la Generalitat a
Barcelona, Joan Borràs, visita-
va les Franqueses dilluns. En
una reunió amb l’alcalde, Juan
Antonio Corchado, van parlar
sobre la necessitat de rebre més
finançament per part de la Ge-
neralitat, de construir més ha-
bitatge social, de fer més inver-
sions en els centres educatius i
de millorar dels polígons in-
dustrials del municipi. 

El Govern escolta
les necessitats de
les Franqueses

LA ROCA4Enguany, l’Arxiu de la
Memòria Popular de la Roca del
Vallès commemora el 25è ani-
versari de la seva fundació. Amb
motiu d’aquesta efemèride, el 7
de novembre s’inaugurava una
exposició, el dia 23 es presenta-
rà un audiovisual sobre la me-
mòria històrica del municipi i es
farà una taula rodona, i el 2 de
desembre se celebrarà una edició
especial del Premi Romà Planas
i Miró a la memòria popular.

L’Arxiu de
Memòria Popular
celebra 25 anys

BIGUES I RIELLS4L’Ajuntament
de Bigues i Riells ha organitzat
una nova edició de la campanya
comercial de Nadal Guanya i
Guanya. Des de dilluns i fins al
26 de novembre, els establi-
ments participants entregaran
una targeta tipus rasca per cada
venda que facin. Els compradors
podran emportar-se premis de
20, 30, 50 i 100 euros per bes-
canviar als comerços.

Nova campanya
comercial
nadalenca

CARDEDEU4El Sona, el festival
de música clàssica de tardor de
Cardedeu, celebrarà una nova
edició aquest cap de setmana.
Donarà el tret de sortida demà
amb una conferència, una audi-
ció i un petit concert, i continuarà
diumenge amb el tercer Circuit
de Plectre, que inclou diverses
actuacions amb instruments de
corda pinçada. Tot el festival
l’organitza l’Associació Coral
Cardedeuenca.

Cardedeu es
torna a omplir de
música clàssica

LA GARRIGA4L’Ajuntament de
la Garriga està treballant en l’e-
laboració del nou Pla Local de
Joventut, el document que defi-
nirà les polítiques de joventut al
municipi en els pròxims cinc
anys. Actualment, s’està fent
una diagnosi per detectar les
necessitats del jovent del muni-
cipi i la intenció de l’equip de go-
vern és que aquest document es-
tigui redactat i llest per a ser pre-
sentat al llarg de l’any que ve. 

El nou Pla Local
de Joventut de la
Garriga, en marxa

LLIÇÀ D’AMUNT4Un accident
de trànsit que tenia lloc dilluns
al centre de Lliçà d’Amunt aca-
bava amb un mort. Es tracta de
l’acompanyant de la moto im-
plicada en l’accident, que va xo-
car contra un cotxe a la cruïlla del
carrer Barcelona amb el carrer de
l’Aliança. A causa de l’impacte, la
dona que anava al darrere va sor-
tir projectada i va patir lesions
molt greus.

Mor la passatgera
d’una moto en un
accident a Lliçà

COMERÇ4A Canovelles es fan
tres dels millors formatges del
món. Són els que elabora la for-
matgeria La Cleda, que ha acon-
seguit tres guardons en el World
Cheese Awards, els premis més
importants del món del sector.
Dels quatre que van presentar, el
formatge Herbat va aconseguir
la medalla de plata i el Tacat de
Tòfona i La Lluna, fet amb llet
crua d’ovella, la de bronze.

“Estem molt contents amb
aquests reconeixements”, asse-
gura Jordi Pujadas, responsable
de la formatgeria, en declara-
cions a Línia Vallès. En aquest
sentit, cal destacar que els for-
matges canovellins han estat es-
collits entre més de 4.500 for-
matges de 43 països, repartits en
diverses categories. “És una ma-
nera de posar en valor la nostra
feina”, afegeix Pujadas.

Segons explica, La Cleda és
un negoci familiar amb 20 anys
de trajectòria, que compta amb
la particularitat de tenir un ramat
d’ovelles propi. “És molt atípic,
perquè suposa tenir el doble de
feina”, detalla el responsable de

l’establiment. Amb tot, assegu-
ra que aquest distintiu es reflec-
teix directament en la qualitat
dels seus productes. “Donem al
bestiar aliment de proximitat
que hi ha a l’entorn de la granja
i això li dona singularitat a la
llet”, explica. Després, “l’elabo-
ració dels formatges es fa arte-
sanalment”, afegeix Pujadas.

Tots aquests trets han fet
que els formatges de La Cleda

hagin estat reconeguts, també,
en edicions anteriors dels World
Cheese Awards. “Hi participem
cada any des del 2016 i sempre
rebem alguna medalla”, diu Pu-
jadas. Amb tot, aquesta ha estat
l’edició en la qual més premis
han obtingut. “Això ens dona
prestigi i també fa que hi hagi un
repunt la demanda, tot i que nos-
altres ja tenim la nostra cliente-
la fixa”, conclou Pujadas.

Treballadors de La Cleda amb els seus formatges. Foto cedida

Tres dels millors formatges 
del món es fan a la comarca

El Vallès es prepara per a una
edició “clau” del Gran Recapte
DESIGUALTATS4A poc més d’un
mes vista de Nadal, el Gran Re-
capte del Banc dels Aliments pre-
para la seva 15a edició, que se ce-
lebrarà del 24 al 30 de novembre.
Es presentava dilluns i combina-
rà les donacions físiques d’ali-
ments amb donacions monetàries.
El primer tipus es faran als su-
permercats el 24 i el 25 de no-
vembre, i el segon tipus fins al dia
30 a través del web del Gran Re-
capte o de Bizum.

Segons diuen des de l’organit-
zació, es preveu que el 2024 sigui
un any “molt difícil per al Banc dels
Aliments”, ja que les entitats socials
que ofereixen aliments deixaran de
rebre ajuts europeus. “Això pot
provocar que el 90% dels benefi-
ciaris a Catalunya deixin de rebre
suport en l’alimentació”, detallen.
Davant d’això, el Banc dels Ali-
ments ha insistit en el fet que es
tracta d’un Gran Recapte “clau” i
ha fet una crida a la col·laboració.Foto: Banc dels Aliments

Animals | La població de senglars, a la baixa
Segons dades del Programa de Seguiment de les Poblacions de Senglars a

Catalunya, el Montseny té el nombre de senglars més baix dels darrers vuit
anys, per la caça i la sequera que afecten la reproductivitat de les femelles.
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Bàsquet | El CB Granollers rep el CB Prat 
El conjunt de Josep Miquel Bosacoma rebrà demà a les 17.45 hores el CB Prat, en partit

corresponent a la novena jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers 
hi arribarà després de la derrota per 43-40 contra el Manresa CBF del passat dia 11.

“Mare meva, què faig aquí? Hau-
ria d’haver triat una altra cosa!
Ara em veurà tot el món... En dos
minuts i escaig he de fer un bon
exercici sense errades... Quina
pressió!”, pensava sempre abans
de competir l’exgimnasta rítmi-
ca Lourdes Mohedano (Peñar-
roya-Pueblonuevo, Córdoba,
1995). “El tapís era màgic. Allà
desapareixien les inseguretats i
m’hi sentia segura”, confessa
després de la seva intervenció
com a ambaixadora de la segona
edició de l’International Women
in Sports Congress, organitzat
per la UFEC (Unió de Federa-
cions Esportives de Catalunya) a
Foment del Treball Nacional.  

Mohedano encara és aquella
nena moguda i empàtica que va
néixer enamorada dels esports
i que amb 3 anyets va començar
a fer ballet per decisió mèdica,
per un problema als peus. El ba-
llet, però, no li acabava de fer el
pes i amb 5 anys es va iniciar a
la gimnàstica rítmica al seu
col·legi, l’Eduardo Lucena. Era
tan activa que ho compaginava
amb la natació o l’atletisme. “I
també m’encantava jugar a fut-
bol!”, completa. 

La seva tria entre tants es-
ports va ser molt lògica. “Quan
em posava a veure la tele, ja te-
nia la cama a l’orella, i a casa
sempre estava fent salts tèc-
nics de gimnàstica. Havia des-
cobert quina era la meva passió
i s’estava convertint en el meu
estil de vida”, reflexiona. 

Un dia els Mohedano Sánchez
de Mora van rebre una carta que
li canviaria la vida a la petita de la
família, ja una adolescent de 13
anys. “El pare, l’Antonio, em va
anunciar que em volien per a l’e-
quip júnior nacional, i vaig dir que
hi anava a l’instant. Si et soc sin-
cera, no sé què em va passar pel
cap en aquell moment perquè
soc una persona molt familiar...
Potser no sabia a quina distància
estava Madrid de Córdoba, però sí
que continuaria amb la meva pas-
sió”, comparteix l’entrevistada. 

En aquelles maletes hi va re-
unir esforç, il·lusió, incertesa, in-
nocència i, “per descomptat, mol-
ta passió, molt cor i molta pa-
ciència”. S’emociona recordant els
seus primers anys a la gimnàsti-
ca rítmica, un procés “llarg i
lent”, i li venen flaixos de la seva
etapa al seu estimat Club Liceo
Córdoba, les concentracions i els
campionats andalusos i d’Espa-
nya... Quan tenia 10 anys la fe-
deració espanyola ja es va co-
mençar a interessar per Mohe-
dano: “Ens reunien a gimnastes
de diferents comunitats autòno-
mes per veure si podíem entrar en
l’equip nacional i la porta d’accés
era a júnior i amb 13 anys. Des-
prés ja passaves a sènior. Això sí,
al final de cada any havies de re-
novar el contracte. Si no et volien,
havies de tornar a casa”.  

LA FAMÍLIA 
Ella mai va haver de fer les male-
tes definitivament ni mai ha dei-
xat de sentir a prop la família, un
suport constant perquè continu-
és superant-se en un esport ex-
igent on tot podia canviar o aca-
bar-se d’un dia per l’altre. La seva

segona família, l’esportiva, són
les que han estat les seves com-
panyes. A moltes les va conèixer a
la residència Joaquim Blume de
Madrid, adscrita al Centre d’Alt
Rendiment (CAR) del Consejo
Superior de Deportes (CSD). “Es-
tàs acostumada a la teva gent i allà
has de conviure i adaptar-te a
persones desconegudes, i neces-
sites un temps per fer-t’hi un lloc.
Amb les companyes ho acabes
compartint tot i també uns ob-
jectius esportius”, comenta.    

Va viure els seus primers Jocs
Olímpics a Londres 2012 i, amb 17
anys, era l’esportista més jove de
la delegació espanyola, i va ser
quarta (diploma olímpic). “Qua-
tre anys després, a Rio 2016, ja
érem un equip amb molta més ex-
periència i conscient de les nostres

opcions a medalla, i mossegar
una plata va ser impressionant
després d’un esforç col·lectiu tan
extraordinari. És un dels meus mi-
llors records”, confessa l’entre-
vistada, que ara com a entrena-
dora tracta de formar amb l’afec-
te amb què la van modelar les en-
trenadores: “Intento crear un am-
bient sa i les ensenyo des de la mo-
tivació i l’exigència”. 

Ha viscut el que les seves
alumnes estan vivint. En el seu cas,
la jornada era especialment esgo-
tadora perquè va arribar a com-
paginar les 8 hores d’entrena-
ment diàries amb el Cicle forma-
tiu de Tècnic Superior en Anima-
ció i Activitats Físiques i Esporti-
ves, on havia de continuar fent ex-
ercici físic: natació, futbol, atletis-
me... “I havia d’estudiar i preparar

treballs, així que no parava en tot
el dia i, malgrat acabar esgotada,
cada cop era més forta mental-
ment i física”, recorda. 

Quan va retirar-se, va co-
mençar a interessar-se pel món
de la interpretació, molt proper
a la gimnàstica rítmica, que es
mou a partir de la interpretació
i l’expressió de la cara i el cos, i
els moviments. Estudiar  Art
Dramàtic a l’Estudio Juan Co-
dina li ha regalat coneixements
per als seus primers passos en
l’ofici i més eines com a entre-
nadora, ponent i presentadora,
a més d’ajudar-la a perdre la por
a exposar-se al públic, a qui es di-
rigeix amb desimboltura.

Abans de trepitjar el tapís,
Mohedano obria molt els ulls.
“Necessitava estar a gust amb
l’entorn i evitar sorpreses, i sortia
una mica abans que ens cridessin
a competir. Quan llences els apa-
rells, has de saber on estan els fo-
cus, i m’agradava conèixer l’esce-
na i l’escenari. Després, l’am-
bient ja et regala el xut d’energia
per competir millor”, confessa. 

No ha perdut la rutina. Men-
tre gairebé tothom està esmor-
zant i l’International Women in
Sports Congress encara no ha
començat, Mohedano examina
l’escenari, els llums i els se-
ients, parla amb Laura Aparicio,
la presentadora de l’acte, i s’om-
ple d’informació i emocions.
“És cert! El primer que faig
quan vaig a un lloc en què par-
laré és observar-ho tot. Així
després estaré tranquil·la i em
sentiré com a casa. Mai deixes
d’aplicar les ensenyances de
l’esport”, conclou, orgullosa i
amb el seu to melós i poètic. 

Toni Delgado
BARCELONA

L’art de LourdesMohedano
» L’exgimnasta rítmica és l’ambaixadora de l’International Women in Sports Congress, de la UFEC
» “El tapís era màgic; allà desapareixien les inseguretats i m’hi sentia segura”, confessa Mohedano

L’exgimnasta rítmica Lourdes Mohedano. Foto: Toni Delgado
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A La memòria del gel, Ada Vilaró parla de
la supervivència, la nostra, la de la societat
i la del planeta. A partir d’una experièn-
cia personal de l’artista, l’espectacle ens
porta a mirar-nos endins, trencar el gel in-
tern i tornar al més bàsic: que el cor tor-
ni a bategar al ritme de la terra. Dirigida
per la mateixa Vilaró i Pep Pla.

A la Fundació Joan Brossa.

Teatre

La memòria del gel
Ada Vilaró

Joan Miquel Oliver ha començat aquest
novembre la gira del seu nou disc, Elec-
tronic Devices (Oigo Discos), el setè àlbum
que el lletrista d’Antònia Font ha publicat
en solitari. En una entrevista amb l’ACN,
el mallorquí ha reconegut que s’ha “men-
jat el coco” per trobar “coses noves” a ofe-
rir al seu públic, cinc anys després de la
publicació del seu darrer disc.

Música

L’Ariadna (Laia Costa) descobreix que el seu
avi busca des de fa temps les restes del seu
pare, desaparegut a la Guerra Civil. Per aju-
dar-lo, viatja a Burgos, on estan exhumant
una fossa comuna on podria estar enter-
rat el seu besavi. Allà coneixerà la història
d’Antoni Benaiges (Enric Auquer), un jove
mestre de Tarragona que va ser mestre del
seu avi abans de la guerra.

Pelis i sèries

El mestre que va prometre el mar
Patricia Font

Electronic Devices
Joan Miquel Oliver

‘Cosint el cant’
El Palau Güell de Barcelona explora la relació de la sopra-
no Victoria de los Ángeles amb la moda. Ho fa a través de
l’exposició Cosint el cant, que es va inaugurar el passat 10
de novembre i que es podrà visitar fins al 21 de gener. La
mostra inclou alguns dels vestits més emblemàtics que
va lluir l’artista al llarg de la seva trajectòria, tant en els
incomptables recitals que va fer com per interpretar di-
versos personatges icònics. A més de vestits, també s’hi
exposa la seva màquina de cosir, gràcies a la qual va con-

feccionar algunes peces també incloses a la mostra.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquest llibre aplega la totalitat dels con-
tes escrits per Maria Barbal fins ara, tant els
publicats en volums com els esparsos en
publicacions periòdiques o en antologies
temàtiques i, també, contes encara inèdits,
que s’ofereixen en primícia. Tota la narra-
tiva curta de qui ha destacat per damunt
de tot com a novel·lista, però que sempre
ha demostrat el seu talent per al conte.

Llibres

Tots els contes
Maria Barbal

| Flashback 2
Un univers ciberpunk ple d’acció en què el futur de la humanitat penja d’un

fil i tu l’hauràs de salvar. Per a PC, PS4 i 5, Switch, Xbox One i Series X/S.
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Després dels escenaris, la televisió és segurament
l’espai on Miki Núñez (Terrassa, 1996) se sent més
còmode. El jove cantant es va fer famós l’any 2018
per la seva participació en el realitymusical Ope-
ración Triunfo. Des d’aleshores, s’ha aconseguit

forjar una carrera musical d’èxit, amb tres àlbums
publicats: Amuza (2019), Iceberg (2020) i 121

(2023). Però, també des d’aleshores, no ha aban-
donat mai la televisió. El 2019 va representar Es-

panya a Eurovisió amb la cançó La venda, l’any se-
güent es va estrenar com a presentador de TV3 al
programa Cover, i des del 2022 condueix Eufòria,
també a la televisió de Catalunya. Precisament

des de TV3Miki Núñez va donar la benvinguda a
l’any 2023 presentant les campanades amb Ma-
riona Escoda, guanyadora de la primera edició
d’Eufòria. Aquesta vegada, per rebre el 2024, ho
repetirà, però acompanyat de Laura Escanes.

Famosos

Haver participat a Operación Triunfo
Va ser el 2018 i ara ja ha publicat tres àlbums com a cantant

Presentarà les campanades de TV3
Juntament amb Laura Escanes, nou fitxatge de la cadena

Ha cridat més l’atenció Laura Escanes
Perquè ho va anunciar en castellà a les seves xarxes socials



15 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

EDAT

Existeix una predisposició genètica tant a l’insomni 
com a la tendència a dormir més hores del compte

DEPRESSIÓ

HERÈNCIA

HIGIENE

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA 
Associem tradicionalment l’insomni a les malalties cardiovascu-
lars, però un estudi genètic elaborat per investigadors de la Uni-
versity College London el vincula directament amb el risc de
desenvolupar símptomes de depressió, sobretot en les persones
amb una especial predisposició. El límit seria dormir sistemàtica-
ment menys de cinc hores cada nit. Aquest treball, publicat a la
revista Translational Psychiatry, ha analitzat les dades de prop de
7.000 persones amb una edat mitjana entorn de 65 anys.  
Històricament, es considerava que l’insomni era un efecte

secundari del trastorn mental. Ara els investigadors han desco-
bert que també podria passar al revés: que el fet de dormir po-
ques hores agreujaria els símptomes d’algunes persones. De fet,
pensen que és molt més probable que succeeixi d’aquesta ma-
nera. Els resultats revelen que les persones que tenen una pre-
disposició genètica més gran a dormir poc, menys de cinc ho-
res, tenen, en general, més probabilitats de desenvolupar símp-
tomes depressius en un termini d’entre quatre i dotze anys. Les
probabilitats van baixant quan el pacient dorm més, però, aten-
ció, perquè tornen a pujar si dorm més de nou hores.         

Dormir poc agreuja la depressió

El son poc productiu i la depressió augmenten progressivament
amb l’edat i estan molt més relacionats del que creiem 

Les claus

Un estudi ha determinat que la manca regular d’hores de son
agreuja els símptomes de depressió en persones grans 

Una bona higiene del son pot ajudar-nos a dormir més 
i millor, per això cal establir horaris i pautes adients
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